
Anul V  • Nr. 3 (47) • Martie 2020Mic Jurnal
al Primariilor

pag.  2

pag.  3

RECAS,

pag.  4

SÂNMIHAIU R.

pag.  5

pag.  6 

SAVÂRSIN

)

,

pag.  7

pag.  8

pag.  9

pag.  10

pag.  11

pag.  12

VINGA

CHECEA

LENAUHEIM

SECUSIGIU

FÂNTÂNELE

CENEI

SEMLAC

Evreii nu roaga... 

Frumoasă de pică, Manuela Hărăbor întrebată dacă a fi o femeie 
frumoasă netezește drumul în artă, actrița, care își dorește să fie 

din nou mică, cât bobul de grâu, spunea: „Sigur, felul în care arăt m-a 
făcut să obțin roluri în cinema, doar că astăzi genul pe care îl reprezint 
nu mai e deloc căutat, cel puțin în filmul românesc. Dacă te uiți la 
producțiile ultimilor ani, actrițele distribuite sunt cât se poate de șterse, în 
conformitate cu personajele pe care le interpretează, comune, din spatele 
blocului. Departe de mine gândul de a jigni pe cineva, dar așa simt eu.”

„Aş vrea să fiu din nou mică, cât bobul de grâu”

(



2

TimișRECAS,
„Pot să asigur locuitorii orașului că toate proiectele mele 

vor continua în același ritm!”

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

Domnule primar, mi-ați vorbit 
în  rândul  trecut  despre  anul  care 
a  intrat  în poveste, așa că acum aș 
dori să aflu cum vedeți acest an?

Dragă, așa cum am mai spus, privit prin prisma politică 
și administrativă, acest an se arată ca un an provocator, ca un 
an ce invită, metaforic vorbind, oamenii care țintesc demnități 
politice și administrative, la măsurarea forțelor. Pentru mine, 
acest an înseamnă și un an al bilanțului de când sunt la 
conducerea administrației orașului Recaș.

Trec anii…
Să știi că da, trec și trec mai repede decât îi putem numă-

ra. Uite, nici nu știu cum au trecut acești patru ani, din al doilea 
mandat al meu. Se apropie, cum spuneam, alegerile și trebuie 
să-mi prezint în fața cetățenilor, odată cu realizările, și intențiile 
și proiectele de viitor, dacă voi hotărî să mai candidez.

Sincer vorbind, dincolo de orice laudă, aveți multe fapte 
cu care vă puteți mândri.

Vezi tu, dragă Mihaela, eu niciodată nu m-am zbătut ca să 
fac ceva pentru comunitatea care m-a ales, doar pentru a avea mo- 
tive de laudă. Eu am muncit pentru comunitate, pentru oame-
nii comunității care m-au ales, fără a mă gândi la interese elec- 
torale. Pe mine nu mă sperie munca, cum nu m-a speriat nici si- 
tuația financiară a primăriei, în anul în care am fost ales primar.

Ați  găsit  aici,  la  Primăria  orașului  Recaș,  o  situație 
financiară grea?

Nu grea, dezastruoasă! Păi, am găsit primăria, în prima zi 
când am devenit primar, cu o datorie de peste 7.000.000 de lei.

Adică 70 de miliarde de lei vechi?

Exact. Și la asta se adaugă și faptul că nu am găsit niciun 
proiect pregătit pentru anul respectiv. Ca să nu mai vorbesc 
despre ceea ce oamenii Recașului sigur țin minte…

Ce anume, mai exact?
Capitolul infrastructurii; că vorbim de trotuare, de asfal-

tări, de piață, de parcări, de parcuri de recreere, de canalizare, de 
școli ori baze sportive, totul, dar absolut totul era un dezastru! 
Atât în Recaș, cât și în localitățile aparținătoare. Sunt oameni 
ai locului care știu că atunci când am luat contact cu dezastrul 
din primărie am vrut să îmi prezint demisia. Dar am strâns 
din dinți și așa cum am fost obișnuit, cum am fost educat, 
am început să mă aștern metodic la lucru, lucrând cu aceeași 
dăruire și constanță pe care am avut-o înainte de a fi primar.

Domnule primar…
Numai o clipă, iartă-mă că te întrerup, dar țin să te rog să 

consemnezi, pentru a nu părea că redresând situația financiară 
a primăriei, ori aducând infrastructura acolo unde și-au dorit-o 
mereu oamenii, este numai meritul meu, țin să spun că împart 
aceste realizări cu toți funcționarii primăriei și cu acea parte a 
membrilor Consiliului Local Recaș, care nu se află în opoziție. 
Și spunând acestea, te rog să formulezi întrebarea pe care 
doreai să mi-o adresezi.

Am vrut să reiterez faptul că tot ce ați spus este verificabil.
Dragă domnișoară, nu vreau să par lipsit de modestie, dar 

rog concitadinii mei să-și aducă aminte cum arătau Recașul 
și satele aparținătoare în anul 2012 și cum arată azi. Sigur, 
întodeauna este loc de mai bine, dar n-au intrat zilele în sac, 
astfel că pot să asigur locuitorii orașului că toate proiectele 
mele vor continua în același ritm.

Când am plecat spre orașul strugurilor, mi-am amintit că iubesc viile. Copilă fiind, mă spriji-
neam cu umerii de via bunicilor când zilele scorneau pierderi de argint în scânteieri vrăjite 

și lepădări plutitoare, culcându-mă pe hotarul imaginar ce desparte Banatul de munte de cel de pustă, 
 fără să știu să absolutizez cuvintele ce așteptau să-mi desăvârșească viața: prietenie, pâine, iubire.

Poșta redacției     Cititorii ne întreabă, noi răspundem

25-29 mai - Înscrierea candidaților la
prima sesiune de examen. 29 mai - Înche-
ierea cursurilor pentru clasa a XII-a. 9-10 
iunie - Evaluarea Competențelor ling-
vistice de comunicare orală în Limba ro-
mână – proba  A. 11-12 iunie - Evaluarea 
Competențelor lingvistice de comunicare 
orală în Limba maternă – proba B. 15-17

Râdeți, doctorii spun că râsul este sănătos!                             
-Ioane, nevastă-ta mă face să mă rog mai mult! 

     -Cum așa?
-Păi de fiecare dată când o văd pe stradă așa de 

frumoasă îmi spun: „Și nu ne duce pe noi în 
ispită…”

-Greșești!
-De ce greșesc Ioane?
-Păi dacă ai cunoaște-o mai bine, ai spune: 

„Și ne ferește Doamne de cel rău…”

Domnul Dumitru Sasu, din orașul Recaș, ne întreabă da-
că salariații pot beneficia de concediu și indemnizație 

pentru carantină. Domnule Sasu, în scopul prevenirii îmbolnăvirilor și recu- 
perării capacității de muncă, asigurații pot beneficia de concediu și indem-
nizație pentru carantină, conform reglementarilor cuprinse în O.U.G. nr. 158/ 
2005, privind concediile și indemnizațiile de asigurări sociale de sănătate, cu 
modificările și completările ulterioare, precum și în Normele de aplicare a pre- 
vederilor acesteia, aprobate prin Ordinul ministrului sănătății și al președintelui 
CNAS nr. 15 /1311 / 2018, cu modificările și completările ulterioare.

Rubrica școlii                               În atenția elevilor - calendar BAC 2020
iunie - Evaluarea Competențelor digitale – 
proba D. 18-19 iunie - Evaluarea Compe-
tențelor lingvistice într-o limbă de circu- 
lație internațională – proba C  22 iunie 
- Limba și literatura română –proba 
Ea) – examen scris. 23 iunie - Limba și 
literatura maternă – proba Eb) – examen 
scris. 24 iunie - Proba obligatorie a 

profilului – proba Ec) – examen scris. 
25 iunie - Proba la alegere a profilului și 
specializării – proba Ed) – examen scris. 
30 iunie - Afișarea rezultatelor până la 
ora 12:00 și depunerea contestațiilor între 
orele 12:00-16:00. 1-6 iulie - Rezolvarea 
contestațiilor. 7 iulie - Afișarea rezultatelor 
finale.
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

Pagină realizată de 
Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Am luat hotărârea ca anumite categorii de persoane să beneficieze 
de gratuități sau reduceri la plata transportului!”

Domnule primar, nu v-am în-
trebat până acum, dar iată că o fac 

de această dată, dorind să aflu dacă v-ați gândit să acordați 
un sprijin real anumitor cetățeni din comuna dumneavoastră, 
legat de costurile privind transportul în comun.

Domnișoară Mihaela, e bine că mă întrebați acest lucru. 
Nu numai că răspunsul meu este afirmativ, dar voi putea chiar 
detalia, dacă este nevoie, acest aspect. În concluzie, chiar de 
la începutul acestui an am luat hotărârea ca anumite categorii 
de persoane să beneficieze de gratuități sau reduceri la plata 
transportului, pe rutele Timișoara - Utvin - Sânmihaiu Român 
- Sânmihaiu German și retur.

Cum v-ați gândit să rezolvați problema costurilor?
Diferența costurilor de operare pentru biletele și 

abonamentele emise pe rutele de transport Timisoara - Utvin 
- Sânmihaiu Român - Sânmihaiu German și retur, va fi 
suportată din bugetul local al comunei Sânmihaiu Român, în 
cuantum proporțional cu distanța totală parcursă pe teritoriul 
administrativ al comunei Sânmihaiu Român.

Dacă tot am amintit de detalii privind discuția noastră, 
aș dori să aflu, atât eu cât și cititorii din comuna Sânmihaiu 
Român, cine sunt beneficiarii?

În primul rând, se cuvine să încep cu oamenii vârstnici și, 
în acest sens, voi menționa că se acordă gratuitate pe transportul 
public local de persoane pe rutele amintite pensionarilor cu 
domiciliul în comuna Sânmihaiu Român. Apoi beneficiarii 
Legii nr. 341/2004, a recunoștinței față de eroii-martiri și 
luptătorii care au contribuit la victoria Revoluției Române 
din decembrie 1989, precum și acei adevărați eroi,  care au 
avut de suferit în urma revoltei muncitorești anticomuniste 
de la Brașov din noiembrie 1987, cu domiciliul în comuna 
Sânmihaiu Român. De asemenea veteranii de război precum și 
văduvele de război, cu domiciliul în comuna Sânmihaiu Român 
vor circula gratuit pe baza documentului care atestă calitatea 
de beneficiar. Persoanele persecutate din motive politice de 
dictatura instaurată cu începere din 6 martie 1945, precum și 
cele deportate în străinătate ori constituite în prizonieri.

La cetățenii cu venitul minim garantat v-ați gândit?

De câte ori revin în oricare din satele frumoasei comune Sânmihaiu Român, nu prididesc 
să admir casele. Case mari și bine gospodărite, lățite în voie în mijlocul ogrăzilor curate 

având în spatele lor grădini îngrijte cu multă migală, pline cu pomi fructiferi. Unele din ele, ridicate 
în  stilul  vechi  și  simplu,  au  o  noblețe  aparte  prin  linia  lor  curată.  Oameni  gospodari,  asemeni 
primarului ales de dânșii, cu care m-am și întâlnit în acest început de martie.

Desigur, dacă ei se află în evidențele comunei Sânmihaiu 
Român, vor circula gratuit pe baza unei adeverințe emisă de 
compartimentul de asistență socială din cadrul aparatului de 
specialitate al primarului comunei Sânmihaiu Român însoțit 
de actul de identitate și cardul de călătorie emis de STPT.

Asta fără a pierde…
Fără nici un fel de diminuare a ajutorului social acordat 

familiei.
Copiii?
Copiii în vârstă de până la 7 ani, care domiciliază în comuna 

Sânmihaiu Român se vor bucura de acest drept, cu mențiunea 
că în acest caz domiciliul copilului este coperspunzător cu cel 
al părinților. De aceleași drepturi vor putea uza și nevăzătorii 
și însoțitorii acestora, care domiciliază în comuna Sânmihaiu 
Român și care vor circula gratuit pe baza legitimației emisă 
de Asociația Nevăzătorilor din România, însoțită de actul de 
identitate și cardul de călătorie emis de STPT. Sigur că de 
același drept se vor putea folosi și persoanele cu handicap grav 
și accentuat care au domiciliul în comuna Sânmihaiu Român, 
precum și însoțitorii persoanelor cu handicap grav, în prezența 
acestora. Apoi însoțitorii copiilor cu handicap accentuat, în 
prezența acestora ori adulții cu handicap auditiv și mintal 
accentuat, pe baza anchetei sociale realizate de către asistentul 
social din cadrul compartimentului de asistență socială, din 
cadrul aparatului de specialitate al primăriei și însoțitorii lor.

Despre  elevii  și  studenții  comunei  ce-mi  puteți  spune 
legat de acest aspect?

Atât elevii cât și studenții cu domiciliul în comuna 
Sânmihaiu Român vor circula gratuit pe baza carnetului de 
elev sau student vizat pentru anul școlar, respectiv universitar 
în curs, însoțit de actul de identitate și cardul de călătorie emis 
de STPT.

Cadrele  didactice,  se  vor  bucura  și  ele  de  același 
privilegiu?

Desigur, profesorii, învățătorii și educatorii care predau 
cursuri la școlile și grădinițele din comuna Sânmihaiu Român 
pe baza unei adeverințe emisă de administrașia noastră, insoțită 
de actul de identitate și cardul de călătorie emis de STPT.

Cuantumul tarifelor aplicabile serviciului public de transport în comun pe rutele 
Timigoara - Utvin - Sânmihaiu Român - Sânmihaiu German și retur sunt după cum 

urmează: n O călătorie - 1,50 lei tarif fără TVA; n Legitimație 
de o zi -12 lei tarif fără TVA; n Abonament persoane fizice pe 
o linie pentru 30 de zile - 56 lei tarif fără TVA; n Abonament 
persoane fizice general pentru 30 de zile - 93 lei tarif fără TVA; 
n Abonament general nominalizat persoane juridice pentru 30 de 
zile - 177 lei + TVA = 211; n Abonament general nenominalizat 
persoane juridice pentru 30 de zile - 244 lei + TVA = 267.

 Epigrama lunii

Întrebare
I se dă, cum se zvoneşte, 
Pământ celui ce-l munceşte! 
De ce oare nu s-ar da 
Via celui... care-o bea?!

În atenția cetățenilor
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TimișCHECEA

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON

„Dacă oamenii vor considera că trebuie să mai candidez, voi candida 
pentru un nou mandat!”                                                                                          

Din albumul 
comunei

Domnule  primar,  una  din 
marile provocări, ca să spun astfel, 
pentru  toți  primarii  care  doresc 
să  asigure  confort  în  gospodăriile 

oamenilor,  o  reprezintă  gazul.  Din  acest  motiv,  doresc  să 
vă  întreb  dacă  pentru  introducerea  gazului  în  comuna 
dumneavoastră colaborați și cu alte instituții?

Da, suntem înscriși în asociația care se ocupă cu 
introducerea gazului în localități, unde comunele sunt împărțite 
pe regiuni. Cum putem fi găsiți în asociația de apă-canal, 
tot așa suntem organizați și pe domeniul gaz. Avem această 
asociație, unde am cotizat fiecare cu cotă parte. Trebuie să ne 
întrunim anul acesta să vedem ce o să facem în continuare. 
Primii pași au fost făcuți, ceea ce este foarte bine. Urmează să 
facem pașii următori.

Concret, ce puneți în practică acum la începutul anului 
2020?

Acum avem în obiectiv la început de an să construim 
o capelă. Documentele sunt semnate pentru demararea 
construcției, dar am stat foarte mult să obținem semnăturile și 
avizele. Birocrație tipic românească! Important e totuși faptul 
că am reușit să obținem avizarea proiectului. Vrem să avem o 
capelă frumoasă și modernă, fiindcă era mare nevoie.

Am auzit un lucru extreme de interesant legat de parcul 
din comuna dumneavoastră, un fapt pentru care v-ar putea 
invidia multe orășele.

Dacă faceți referire la sistem de wireless, da, în parcul 
central al comunei noastre am implementat un sistem de 
wireless, unde toți cetățenii pot avea acces la internet liber și 
gratuit.

Domnule primar, urmează alegerile locale. Ce veți face, 
veți participa pentru un nou mandat?

Nu știu deocamdată ce voi face. Pe cetățenii din sat îi 

Drumul  care  se  abate  de  pe  șoseaua  întinsă  ca  o  panglică  spre  hotarul  jimbolian  al 
Banatului,  te  duce  ca-ntr-o  poveste,  prin  nemărginirea  pustei,  spre  frumoasa  comună 

Checea. Vântul rece care-mi șuiera în urechi și mirosul proaspăt al câmpiei de primăvară, puțin 
umede, izbutiră să mă învioreze încă de la intrarea în administrația locală.

las să decidă. Eu vreau să îmi fac treaba pentru care sunt pri- 
mar. Lumea decide singură pe cine dorește primar în sat.  
Dacă oamenii vor considera că trebuie să mai candidez, voi 
candida pentru un nou mandat. Un primar trebuie fie judecat 
după realizări, nu după vorbe. Nu are rost să dau din gură și  
să nu fac mare lucru. Ce pot realiza și am realizat se vede,  
ce nu, nu.

Ceea ce ați promis, ați făcut.
Da, aproape tot ceea ce am promis am făcut. Oamenii pot 

vedea singuri și pot decide după fapte.
Ce  trebuie  să  cunoască,  în  special,  un  candidat  la 

funcția de primar?
Am cosiderat şi consider că în mod logic, civilizat şi 

normal un candidat la funcţia de primar trebuie să cunoască 
problemele, nevoile reale ale comunităţii și să aibă o strategie 
şi un suport real pentru rezolvarea lor, să vină cu un program 
clar de proiecte, pentru sursele de finanţare şi în acelaşi timp 
să se bucure de sprijinul comunităţii și al consiliului local 
pentru a putea duce la bun sfârşit proiectele propuse pentru şi 
în folosul comunităţii.

Ați reușit acest lucru?
Vreau să cred că da, atâta timp cât am încercat, cât mi-a 

stat în putinţă, ca prin toată activitatea mea, să fiu în slujba 
comunităţii pentru binele şi în interesul locuitorilor acestei 
comune în care m-am născut şi am crescut şi faţă de care am o 
datorie în primul rând morală. Totodată, doresc să mulţumesc 
tuturor locuitorilor comunei Checea pentru înţelegerea şi 
sprijinul acordat de dânșii, fără de care aceste obiective nu 
puteau fi realizate.

Vă mulțumesc, domnule primar, pentru amabilitatea de 
a-mi acorda acest interviu.

Și eu vă mulțumesc, domnule Miron, pentru că promovați 
comuna noastră în acest frumos jurnal al primăriilor.

Îndemnuri duhovnicești

Prin grija primăriei 
comunei Checea, 
Cercul de Pictură 
„Suflet de copil”

își desfășoară 
activitatea sub 

atenta îndrumare 
a doamnei Violeta 

Simionescu.

Părintele Adrian FĂGEŢEANU
u Înfrânarea și puterea rugăciunii le sunt date tuturor 

oamenilor. Dacă vrem să ne înfrânam trupul de la cele necurate 
și dacă vrem să ne rugam, nu există „nu pot”. u Oamenii îl caută 
pe Dumnezeu numai la necaz, greutăți și suferințe. Dumnezeu 
ne-a spus: „Nu vă puneți nădejdea în oameni” și noi ne aducem 
aminte de aceasta la nevoie. Îi sfătuiesc pe toți creștinii să nu uite 
de rugăciune nici când le este bine. Și să nu pună pe alții să se 
roage pentru ei. Să se roage pentru ei înșiși. u Numai cei care 
au capacitatea de a se jertfi pentru ceilalți se mântuiesc. u Se 
vorbește de mari duhovnici. Duhovnicul, indiferent de pregătirea 
lui școlară, nu are nicio putere dacă nu o primește de sus. u Cerul 
e acolo unde se face voia lui Dumnezeu.

Rubrica bisericii



5

SAVÂRSIN
)

, Arad

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

„Să vă dea Dumnezeu sănătate și fericire alături de cei dragi!”

Pagină coordonată de Ana Maria POPA

Martie era prima lună în calendarul roman, cea care 
deschidea anul; a devenit luna a treia abia după 

introducerea calendarelor iulian şi gregorian. Numele său vine 
din latinescul „martius”, numele zeului Marte (Mars în latină), 
fiul lui Jupiter şi al Junonei, una dintre cele trei divinităţi 
protectoare ale Romei (alături de Jupiter şi Quirinus). Romanii 
îl considerau drept protectorul lor şi tatăl lui Romulus. Era 
la origine zeul renaşterii naturii; mai târziu a devenit zeul 
războiului şi al agriculturii. A fost identificat de timpuriu cu 
Ares, din mitologia greacă.

Denumirile populare româneşti, Mărţişor sau Marţ, 
păstrează rădăcina cuvântului originar. O altă denumire 
populară a lunii este Germinar sau Germinariu şi ne duce 
automat cu gândul la speranţă, la viaţă, la încolţirea semin-
ţelor.

Această lună atât de plină de viaţă şi totodată atât de 
capricioasă este, în folclorul românesc, plină de mistere şi 
de legende, învăluită într-o aură de magie. Martie începe cu 
legenda Babei Dochia, despre care se spune că ar fi fost o 
soacră rea, care într-un an, de 1 Martie şi-a trimis nora la munte 
după fragi; biata fată a reuşit să îi găsească datorită faptului că 
lui Dumnezeu i s-a făcut milă de ea. Tânăra s-a întors acasă, 
iar Dochia, văzând fragii şi crezând că a venit primăvara, 
şi-a pus cele nouă cojoace (chiar 12 cojoace în alte părţi, un 

număr ce face referire la 
cele 12 luni ale anului) şi a 
pornit cu oile la munte. Pe 
drum, vremea era însă foarte 
schimbătoare, ba ploaie, ba 
soare, iar Baba Dochia îşi 
scotea câte un cojoc fie din 
cauza căldurii, fie din cauza 
ploii care îi uda cojocul şi îi 
îngreuna mersul. În final, a ajuns sus fără niciun cojoc şi a 
îngheţat de frig. În munţii Ceahlău se poate vedea statuia ei în 
piatră împreună cu oile sale.

Ca în fiecare an, în ziua 8 Martie, primarul „Vetrei 
regale”, domnul Ioan Vodicean, a organizat o frumoasă 
întâlnire a doamnelor și domnișoarelor din comuna noastră. 
Prezente în sala de evenimente a Casei Naționale, doamnelor 
și domnișoarelor le-au fost înmânate flori, iar formația de 
muzică „Făgețeana”, a oferit tuturor celor prezenți, momente 
de aleasă bucurie artistică.

În cuvântul său de salut, adresat prezenței feminine, 
domnul Ioan Vodicean a spus: „Ne bucură prezența în nu-
măr așa de mare a doamnelor și domnișoarelor din comuna 
noastră. Să vă dea Dumnezeu sănătate și fericire alături de  
cei dragi!”
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FÂNTÂNELE
Arad

Înaltpreasfințitul Părinte Ioan, Mitropolitul Banatului, 
„Cetățean de Onoare” al comunei Fântânele

Domnule  primar,  stau  de  vorbă  cu  dumneavoastră 
la  scurt  timp,  la  câteva  minute  mai  exact,  de  la  primirea 
delegației  comunei  Fântânele,  de  către  Înaltpreasfințitul 
Părinte Mitropolit Ioan al Banatului, la Palatul Mitropolitan. 
Cu ce prilej ați efectuat această vizită?

Înainte de a răspunde întrebării domniei tale, nu pot să nu 
fac referire la vizita istorică a Înaltpreasfințitului Părinte Ioan în 
comuna noastră, vizită efectuată în ultima lună a anului trecut, 
atunci când, avându-l alături și pe Înaltpreasfințitul Timotei 
al Aradului, oficialitățile locale și județene, împreună cu un 
mare număr de locuitori ai comunei Fântânele l-au întâmpinat 
pe Înaltpreasfințitul Părinte 
Mitropolit, cu dragoste fiiască 
la poarta sfintei Biserici Or- 
todoxe din Fântânele. Am 
amintit de acea vizită pentru 
că ea a prilejuit clipe de aleasă 
sărbătoare comunității noas- 
tre. Cu acel prilej, Înaltprea-
sfințitul Părinte Mitropolit a 
săvârșit o slujbă de sfințire a 
Centrului de tineret „Sfântul 
Nicolae”, construit prin stră-
dania părintelui paroh Dan-
Dorin Mândra și a întregii co-
munității, iar după sfințirea 
centrului, înaltul ierarh a să- 
vârșit slujba Acatistului Mân-
tuitorului Iisus Hristos în bi-
serica parohială cu hramul „Adormirea Maicii Domnului”. 
Am fost plăcut surprinși noi, locuitorii comunei, că în timpul 
vizitei Părintele Mitropolit Ioan a avut cuvinte de apreciere 
pentru felul în care este îngrijit parcul cu castani aflat între cele 
două Biserici, ortodoxă și romano-catolică.

Cum ați reușit să amenajați un astfel de parc?
Am reușit cu sprijinul fondurilor europene să punem în 

valoare chiar și căile de acces atât către cele două Biserici, 
cât și către cele două școli, grădiniță și primărie, prin pavarea 
trotuarelor și a parcărilor. Tot atunci, Înaltpreasfințitul Părinte 
Timotei a acordat preotului paroh Dan-Dorin Mândra distincția 
de iconom stavrofor, iar Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit 
Ioan, în numele Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric, al 
cărei președinte de onoare este, a înmânat unei dăscălițe cu 40 
de ani de activitate neîntreruptă pusă în slujba învățământului 
românesc „Diploma de Excelență cu Plachetă”, cea mai înaltă 
distincție a Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric. Ei, și acum 
revenind la întrebarea dumneavoastră, vreau să vă spun că la 

scurt timp după această vizită, pe care am numit-o „istorică”și 
pentru că ea a marcat pentru prima oară vizita unui Mitropolit 
în comuna noastră, la scurt timp, cum spuneam, după această 
vizită, în cadrul Consiliului Local al comunei Fântânele, în 
calitate de primar, am propus acordarea titlului de Cetățean 
de Onoare al comunei Fântânele, Înaltpreasfinției Sale Ioan 
Mitropolitul Banatului. Propunere acceptată cu unanimitate 
de voturi. Iar astăzi, precum vedeți, am venit să prezentăm 
Înaltpreasfințitului Mitropolit Hotărârea Consiliului Local al 
comunei noastre.

Vă mulțumesc,  domnule primar  și  acum doresc  să  vă 
întreb  pe  dumneavoastră, 
domnule director al școlii din 
localitatea  Fântânele,  cu  ce 
impresii  vă  întoarceți  acasă 
după această vizită?

În primul rând a fost o 
bucurie și o onoare deopotrivă 
faptul că am avut din nou 
prilejul să mă aflu în preajma 
unui asemenea om. Iar faptul 
că a primit cu bucurie această 
hotărâre a Consiliului Local 
al comunei noastre, reprezintă 
pentru noi, locuitorii comunei 
Fântânele, o deosebită cinste.

Vă mulțumesc, domnule 
director Groza

Și eu vă mulțumesc pen-
tru promovarea acestui moment deosebit al comunei Fântânele.

Preaonorate Părinte Mândra…
Domnișoară Mihaela, și pentru mine ziua de azi, când am 

fost primit de Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit, reprezintă o 
bucurie sinceră pentru că, așa cum au afirmat și antevorbitorii 
mei, întâlnirea cu Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit, conferă 
tuturor celor care-l ascultă sentimente înălțătoare, sentimente 
e aleasă bucurie. O zi deosebită, o zi frumoasă, o zi în care 
Părintele Mitropolit ne-a reamintit ceea ce ne-a spus la cea 
dintâi vizită în comuna noastră: „să avem grijă de cei nevoiași”. 
Și doresc să îl asigur pe Înaltpreasfințitul Părinte, și pe această 
cale, că nu am uitat și nu voi uita niciodată acest îndemn și 
că mereu îl voi urma. Dar, nu vreau să omit, am un cuvânt de 
mulțumire și pentru bunul prieten al comunei noastre, domnul 
Vasile Todi, președintele Uniunii Jurnaliștilor din Banatul 
Istoric, pentru că a fost și este mereu alături de noi ca mijlocitor 
al multor acțiuni frumoase

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

La Palatul Mitropolitan, la ceasul la care dorm încă somn adânc livezile, și inelele de slavă aurită se desprinzând de pe 
aura clopotelor acoperind satele din câmpie cu ademeniri inițiatice în vaduri voievodale, stau în așteptare gândind 

la schitul de lemn,  în care se păstrează inima zăpezilor ca otrava iubirii  în caseta cu mirodenii. La Palatul Mitropolitan, 
de când a fost întronizat Ioan cel Bun, i s-a dat tăcerii ființa înțelepciunii și a cântecului închipuită doar în zilele frumoase 
ale copilăriei. Aștept și, după puțină vreme de așteptare, edilul comunei Fântânele, domnul Emil Nicolae Otlăcan, domnul 
Claudiu Dan Groza, directorul școlii din comună și Părintele Dan-Dorin Mândra, sunt de acord și le mulțumesc pentru accept,  
să-mi destăinuie, în exclusivitate, primele impresii după ce au fost primiți de Înaltpreasfințitul Părinte Ioan, Arhiepiscopul 
Timișoarei și Mitropolitul Banatului.
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Domnule director, negândită întâlnire!
Păi nu tu m-ai numit „directorul apelor bănățene”?
Ba da.
Ei vezi, în acest caz acolo unde e apă sunt și eu! Uiți că Par- 

cul Natural Lunca Mureșului se întinde din Arad până în Timiș?
Pe 17.000 de hectare.
Adevăr spui.
Cum vi se pare, privită cu ochiul omului gospodar care 

sunteți, comuna în care ne-am întâlnit?
Frumoasă. Semlacul este o comună bine gospodărită, cu 

oameni harnici, iar personalitatea și hărnicia doamnei primar, 
se așează precum coroana unui pom, peste tulpina satului.

Doamna  Letiția  Stoian  poate  fi  numită  un  primar  de 
succes?

Fără îndoială! Letiția Stoian este o doamnă care știe bine 
că succesul presupune depășirea a cât mai multor necunoscute, 
nu numai de tine dar și de alții. Și în toată activitatea dânsei 
de până azi a depășit aceste necunoscute. Te rog să ne uităm 
împreună la cât de frumos arată această localitate și astfel 
îmi vei da dreptate când spun că un primar ca doamna Letiția 
Stoian și-ar dori multe localități din România!

Doamna primar este o prezență extrem de bine primită 
în cadrul „Asociației Primarilor din Banatul Istoric”.

Merită! Încerc chiar să o conving, și voi reuși până la 

„Un primar ca doamna Letiția Stoian
 și-ar dori multe localități din România!”

Mi se întâmplă uneori să mă îndoiesc de multe - și mai ales de mine însămi - dar niciodată de 
Timpul care, sleit de setea lui uriașă, ne soarbe timpul nostru mic și atunci mă încovoi me- 

reu cu fruntea pe cărțile fundamentale ale omenirii. Așa am învățat că trebuie să dăm vieții iubirea, 
fenomen la fel de dinamic ca și cântecul. Viața, ciudat, dar viața este frumoasă numai în desfășurarea 
ei  împletită  înfricoșător  cu moartea.  Viața  ar  trebui  să  fie  nesfârșită.  Și  totuși  n-am  întâlnit  pe 
nimeni să-mi răspundă, fără să se cutremure, la întrebarea: ca să nu mori, ai fi preferat să nu te 
naști? Întrebarea asta e ca un vârf de lumină pe care-l ocolim. Dar de unde am pornit? A, da, de 
la faptul că mă îndoiesc de multe, așa cum m-aș fi îndoit dacă cineva mi-ar fi spus că-l voi întâlni 
pe Titu Bojin, directorul apelor bănățene, la Semlac. Ce frumos sună: directorul apelor bănățene!

urmă, să facă parte din Biroul director al asociației noastre. Și 
știi de ce cred că voi reuși?

Nu.
Pentru că rar mi-a fost dat să cunosc pe cineva care să 

iubească mai mult decât ea Banatul. Un om cu credință în 
Dumnezeu. Și când spun asta, e destul să aduc în sprijinul 
afirmației mele munca depusă de ea în procesul de înnoire 
al Bisericii din comună, începând cu refacerea icoanelor și 
sfârșind cu lucrările de modernizare.

Care să fie secretul muncii, al realizărilor acestei doamne?
Munca, dragă Mihaela, munca… Vezi tu, ca tribunal al 

lumii, cum au numit mulți cugetători istoria, aceasta a mers 
în consens cu certitudinea că viața nu dă nimic omului fără 
muncă.

Aș mai avea o întrebare…
Tu ai mai multe, că te cunosc bine, dar și eu am drum lung 

de făcut azi, așa că…
Totuși,  un  mesaj  pentru  locuitorii  comunei,  care  ne 

găzduiește acest dialog, trebuie să aveți.
Cu mare bucurie! Doresc tuturor locuitorilor comunei 

Semlac, viață lungă, bucurii de la cei dragi și sănătate de la Dum- 
nezeu. A, să nu uit, aș mai dori să îi asigur pe cetățenii acestei 
comune că alegând un asemenea om, cum este doamna Letiția 
Stoian, în funcția de primar, a fost cea mai înțeleaptă alegere.

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Arad
SEMLAC

Titu BOJIN - Director Administrația Bazinală de Apă Banat

Pentru oaspeții comunei Semlac

Comuna Semlac dorește să fie un model de civilizație în care să fie ușor 
să traiești, să-ți câștigi existența, să prosperi și să ajuți pe alții. Primăria 

comunei Semlac are un plan concret pentru asigurarea bunăstării comunității, 
realizat numai prin colaborarea dintre administrația publică locală, cetățeni și 
mediul de afaceri.

               Primar, Letiția Stoian

Din albumul cu poze al
„Micului jurnal al primăriilor”

Primarul comunei Semlac, doamna Letiția Stoian, 
alături de membrii fondatori din județul Arad 
ai „Asociației Primarilor din Banatul Istoric” 

27.02.2020

La pas, prin istoria Semlacului

Primele atestări documentare în care este menționată comuna Semlac, 
sub numele de „Zemlekhaza”, datează din anul 1256. Săpăturile 

arheologice făcute la locul numit „Șantul mare” –  vechea localitate dacică 
„Ziridava” – situată în sud-vestul hotarului comunei, au scos la iveală urme de 
locuit mult mai vechi, din perioada daco-romană.

În jurul anilor 1100 se găseau în zonă mai multe așezări locuite care se 
numeau Pobara, Cutina, Alba Dolina, Bisericuța, Hada, Ghedus ș.a.

Localitatea a fost proprietatea statului maghiar, regele Andrei al II-lea 
donând-o Mănăstirii Cenad. În 1320 regele Carol Robert de Anjou a făcut cadou 
domeniul familiei unui cavaler de-al său, Ion Zemleky, de la care comuna va 
prelua numele. Acesta și-a căsătorit una din cele patru fete cu unul din feciorii 
nobilului Iaksici, care stăpânea Nădlacul. (va urma)



8

SECUSIGIU Arad

Ilie CHEȘA - Primar al comunei Secusigiu

Pe  domnul  primar  al  comunei  Secusigiu  l-am  reîntâlnit  la  întrunirea membrilor Asociației 
Primarilor din Banatul Istoric, al cărei membru fondator este. Aflat mereu în calde dialoguri 

cu colegii săi din Timiș și Caraș-Severin, am profitat de un moment de zăbavă, cum spune cronicarul, 
pentru a-i solicita un scurt interviu. Și dânsul, cu multă amabilitate, precum puteți citi, a acceptat.

Domnule  primar,  într-o  perioadă 
în care se închid școlile, eu chiar despre 

ele doresc să vă întreb.
Te ascult.
Dumneavoastră sunteți unul din primarii care acordă o 

atenție deosebită infrastructurii educaționale din comuna sa.
Este adevărat, una din preocupările mele permanente 

în calitate de primar a fost și este asigurarea unor condiții de 
școlarizare cât mai bune elevilor de la instituțiile școlare din 
Secusigiu, Satu Mare, Munar și Sânpetru German.

Există  desigur  multe  motivații  ale  acestei  preocupări, 
dar eu aș dori să aud una din ele.

Dragă Mihaela, copiii sunt viitorul comunității noastre 
locale, iar datoria noastră, a celor aflați în slujba oamenilor care 
ne-au ales, este și aceea de a asigura acestor minunați copii, 
cadrul necesar desfășurării în cele mai bune condiții a actului 
educațional în localitățile arondate administrativ.

Ați reușit performanța de a câștiga proiecte și de a face 
aceste investiții care, bănuiesc, au costat destul de mult.

Valoarea investițiilor făcute doar în învățământul comunal 
se ridică la 6.499.850 de lei.

Și nu a fost așa de ușor să obțineți acești bani și să duceți 
lucrările la capăt.

Nu, nu a fost ușor, dar prin multă muncă am reușit 
semnarea finanțării pentru renovarea totală și modernizarea 
acestor instituții școlare, care fac mândria oricărei localități.

Pe ce program ați reușit implementați acest proiect?
Această finanțare am obținut-o prin programul PNDL, 

venind ca o continuare la investițiile pe care le-am realizat în 
fiecare an la școlile și grădinițele noastre.

Dacă aș dori să detaliați, ați avea timpul necesar?
Cred că da.
Vă rog.
În ceea ce privește școala din Sânpetru German, acolo 

unde vorbim despre o finanțare câștigată prin programul 
PNDL, renovarea clădirii a început prin demolarea unei aripi 
ce găzduia biblioteca, sala de sport cea veche și magazia de 
lemne. În acel loc am gândit o clădire nouă, modernă, care va 
fi destinată unei săli se sport, dotată la standardele cele mai 
exigente, prevăzută cu vestiare, cu grupuri sanitare etc.

La Satu Mare?
La Satu Mare, pentru grădinița din această localitate, avem 

asigurate lucrările printr-un proiect câștigat tot prin PNDL, 
lucrări care au început prin scoaterea pardoselii și înlocuirea 
acoperișului vechi, trecându-se la consolidarea întregii clădiri. 
De altfel grădinița de acolo va fi reabilitată, atât în interior cât 
și în exterior.

La Sânpetru German?
Acolo vorbim iar despre o finanțare prin PNDL și inves-

tiția prevede renovarea totală a clădirii grădiniței, atât în interior 
cât și în exterior. Sigur, la început acordăm prioritate lucrărilor 
de interior, urmându-le, desigur, cele destinate exteriorului.

Am ajuns la Secusigiu?
Se pare că da, acolo unde lucrările au fost demarate 

prin pregătirea fundației pentru o anexă la clădirea școlii. 
Mai exact, dorim construirea unui nou corp de clădire, unde 
să funcționeze laboratoarele școlii. Aici vorbim despre o 
construcție prevăzută nu doar cu săli de clase, ci și cu grupuri 
sanitare utilate corespunzător.

Am dedicat acest dialog învățământului și doresc să afle 
cititorii noștri din ce program face parte acest efort uriaș?

Cu privire la lucrările demarate anul trecut și aflate în 
execuție, respectiv cele de renovare totală a grădinițelor din 
Satu Mare și Sânpetru German, a școlii din Secusigiu și a 
școlii din Sânpetru German, acestea fac parte din programul de 
modernizare a instituțiilor școlare din comună.

Un  program,  pe  care  urmărindu-l  cu  multă  grijă  vă 
face, fără îndoială, cinste.

Mulțumesc. Este un program prin care doresc din tot 
sufletul să sprijin condițiile de studiu ale tuturor copiilor 
comunei. După finalizarea tuturor lucrărilor, vom avea școli și 
grădinițe total reabilitate, puse la punct și dotate corespunzător, 
care să asigure, pentru ani mulți, condiții de lucru optime.

În finalul dialogului nostru, pot să vă cer o apreciere a 
anului care a trecut?

Așa cum am mai spus și în publicația noastră locală, anul 
2019 poate fi socotit, din punctul meu de vedere, administrativ 
vorbind, ca un an bun pentru comuna noastră. Gândiți-vă că în 
fiecare lună calendaristică, la Secusigiu s-au deschis noi șantiere, 
s-au derulat noi și noi lucrări de investiții pentru implementarea 
proiectelor administrației noastre. Fără a exagera, putem spune 
că pe tot parcursul anului care a trecut, la nivel administrativ, 
în comuna Secusigiu s-a lucrat la foc continuu! Șantiere în 
desfășurare, lucrări în executare, investiții în curs de derula- 
re. La o privire cât de suma- 
ră tot putem afirma că locali- 
tatea noastră a cunoscut o 
dinamică constantă a lucră-
rilor, dinamică pe care o do-
rim la aceiași parametri și în 
acest an.

Domnule  primar,  vă 
mulțumesc.

Și eu îți mulțumesc.

A venit primăvară și sfatul meu, atunci când pregătiți o salată, este să nu rupeți și 
nici să nu mărunțiți frunzele de salată înainte de consum! Păstrați-le cât mai întregi, 

deoarece prin scurgerea sevei se pierd enzime și nutrienți. De pe o zi pe alta, o frunză ruptă 
poate pierde până la 94 de procente din bioflavonoidele valoroase, care pot preveni multe boli.                           

Sfatul meu              

   Pagină realizată de 
Mihaela ASTRENIE

„Doresc din tot sufletul să sprijin condițiile de studiu 
ale tuturor copiilor din comuna noastră!”
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CENEI Timiș

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

Din albumul Asociației Primarilor din Banatul Istoric

Domnule primar, acum câteva luni ați sugerat unui co-
leg al meu să stea de vorbă și cu consilierii aflați în opoziție.

Este adevărat, pentru că au și ei dreptul la părerea lor, pe 
care să o exprime în acest ziar, chiar dacă lumea din comună 
îi consideră ca aflându-se în opoziție cu mine și cu binele 
comunei Cenei.

Dar domnul respectiv, de la ALDE dacă nu mă înșel, a 
refuzat să transmită o părere cititorilor comunei Cenei.

Din ce motiv?
Sincer nu știu. Ori, vă întreb și eu la rândul meu, cum 

să stăm de vorbă cu consilierii comunei Cenei, mă refer la 
cei aflați în opoziție cu interesele comunei, când ei nu vor să 
comunice nimic oamenilor din comună?

Să fie ei sănătoși! Eu sunt convins că la viitoarele alegeri, 
oamenii Ceneiului vor fi mult mai atenți la persoanele pe care 
le vor vota pentru Consiliul Local.

Dacă tot ne-am întâlnit, haideți să vorbim despre lucruri 
frumoase, despre cultură de exemplu. Știu că aveți proiecte 
frumoase pe cultură, vreți să amintim câteva de care sunteți 
mândru?

Este adevărat că avem activități culturale importante în 
comună. Pe de altă parte, întotdeauna am respectat proiectele 
culturale ale etniilor și le-am oferit finanțare când ne-au cerut. 
Și pot să vă asigur că am fost prezent cu bucurie la toate 
manifestările lor, care sunt la fel de frumoase ca ale noastre, 
ale românilor. Dar un proiect cultural cu adevărat mare, pentru 
că el este al tuturor locuitorilor indiferent de etnie, îl repreintă 
„Zilele comunei Cenei”, proiect pe care îl organizăm cu mare 
succes în fiecare an.

Exista  această  sărbătoare  numită  «Zilele  comunei 
Cenei»  și  înainte  de  venirea  dumneavoastră  în  funcția  de 
primar?

Înainte nu exista, dar de când sunt eu primar o ținem în 
fiecare an, iar oamenii sunt foarte bucuroși.

Cum a fost anul 2019 pentru Primăria Cenei?
A fost un an dificil.
Așteptări?
În primul rând așteptăm alegerile locale și le așteptăm 

cu mari speranțe în mai bine în ceea ce privește componența 
viitorului Consiliu Local.

V-au  creat,  după  cum  se  spune  prin  sat,  așa  mari 
probleme consilierii locali?

Foarte mari! După cum știți și dumneavoastră, după cum 
știu și consătenii mei, au fost problemele mari cu consilierii 
locali, care au fost permanent nu numai împotriva mea, ci a 

„Întotdeauna am respectat proiectele culturale ale etniilor 
și le-am oferit finanțare când ne-au cerut!”

comunei. Consilieri care nu voiau să voteze proiectele pe care 
eu le promovam, pentru simplul motiv că aceste proiecte erau 
în folosul cetățenilor și al localităţii. Vă dați seama? Să ajungi 
consilier, votat de niște oameni care au avut încredere în tine 
și tu să votezi împotriva intereselor lor, mie personal mi se 
pare de neînțeles. Am avut conflicte mari în acest an în ceea 
ce priveşte votarea bugetului și multe altele. De parcă nu era 
bugetul comunei…

Se  împotrivesc  ei  proiectelor  dumneavoastră,  dar  tot 
ați reușit să implementați proiecte folositoare oamenilor din 
comună.  Proiecte  cu  care  vă  puteți mândri  și  din  care  aș 
dori, dacă se poate, să amintiți câteva?

Ele sunt la vedere, dar dacă îmi cereți asta, așa în grabă, 
aș spune că am reușit să extindem corpul de clădire la școala 
și grădinița din Bobda. Am renovat totul, am pus centrală 
termică, iar grupul sanitar este nou. Am reușit să facem 
condiții normale și civilizate pentru elevi și profesori. O școală 
și o grădiniță modernă. Am reușit să renovăm și Centrul civic. 
Am înnoit pavajele, am făcut acces la proprietățile cetățenilor, 
toate din fonduri proprii.                

Felicitări! Dacă nu aș ști că vă grăbiți să fiți punctual la 
o întâlnire a „Asociației Primarilor din Banatul Istoric” v-aș 
mai lăsa să continuați, pentru că știu că aveți multe proiecte 
duse la bun sfârșit. Dar așa, mă grăbesc și eu să vă întreb 
ce mare sărbătoare mai așteaptă locuitorii comunei Cenei?

E bine că mă întrebați acest fapt, pentru că îmi oferă 
prilejul să reamintesc că în anul 2021 vrem să sărbătorim 800 
de ani de atestare documentare a Ceneiului!

Vă mulțumesc, domnule primar.
Și eu vă mulțumesc.

Interviu realizat de Gheorghe MIRON

De  câte  ori  revin  în  comuna Cenei, mereu mă  gândesc  la  câte  probleme  i-au  creat  în 
ultimii ani o parte a consilierilor locali domnului primar Gabriel Ilaș. Câte piedici, câte 

reclamații, câte voturi împotriva multor proiecte propuse de domnul primar în folosul oamenilor 
din Cenei. Mai stau de vorbă deseori, înainte de a intra în sediul primăriei, cu oameni ai locului. 
Și de această dată, doamna cu care am vorbit, doamna Ioana D., mi-a confirmat ceea ce știam 
de mult. Spunea dânsa: „Cred că anul acesta, o mare parte din consilierii de acum nu vor vedea 
voturile noastre. Noi i-am trimis acolo să ne fie de folos, nu să-l încurce pe domnul primar și pe 
noi.” Apoi, intru în sediul administrației pentru a sta de vorbă cu domnul primar.

„Este o bucurie să mă întâlnesc cu colegi din atâtea 
județe și din atâtea partide”... (Gabriel ILAȘ)
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LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

„Cred că este de mare interes să fac cunoscută, tuturor consătenilor mei, 
hotărârea Comitetului Local pentru Situații de Urgență!”

Pagină realizată de Mihaela  ASTRENIE

Poșta redacției                                    Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Mihai Andraș din 
comuna Lenauheim, ne întreabă 

când poate fi cerută pensia anticipată? 
Domnule Andraș, pensia anticipată se 
poate solicita în următoarele condiții, 
care trebuie îndeplinite cumulativ: n cu 
cel mult 5 ani înaintea vârstei standard 
de pensionare; n cei care au realizat un 
stagiu de cotizare cu cel puțin 8 ani mai 
mare decât stagiul complet de cotizare. 

Iar actele necesare sunt: n cerere 
pentru înscrierea la pensie anticipată; n 

carnetul de muncă (original și copie); 
n alte acte prevăzute de lege privind 
vechimea în muncă; n adeverință privind 
sporurile și adaosurile reglementate prin 
lege sau prin contractul colectiv/indi- 
vidual de muncă pentru perioada 01.04. 
1992-01.04.2001, în situația în care  
acestea nu sunt înregistrate în carnetul 
de muncă; n adeverință privind încadra-
rea activității în fostele grupe I și/sau 
II de muncă; n procură specială pentru 
mandatar acolo unde este cazul; n alte

acte necesare stabili-
rii dreptului de pensie. 
   Cererea de pen-
sionare împreună cu 
actele doveditoare se 
depune de către solicitant la casa teritoria- 
lă de pensii din raza de domiciliu a 
acestuia, de la data la care sunt îndeplinite 
condițiile de pensionare, pensia acor-
dându-se de la data încetării calității de 
asigurat.

Domnule  primar,  am  venit 
la  dumneavoastră  cu  o 

tolbă  plină  cu  întrebări,  dar  mă 
văd obligată  să dau  întâietate unor 
indicații, pe care vă rog să le faceți 
cunoscute  cititorilor  noștri  din 
comuna  Lenauheim,  socotindu-le 
de interes major.

Da, răspusurile la întrebările pe care le-ai pregătit, mai 
pot aștepta, acum cred că este de mai mare interes să fac 
cunoscută, tuturor consătenilor mei și cu sprijinul „Micului 
jurnal al primăriilor”, Hotărârea nr. 1 din data de 13.03.2020,  a 
Comitetului Local pentru Situații de Urgență care însușin- 
du-și hotărârile,  deciziile și recomandările emise de Comitetul 
Național pentru Situații de Urgență, a adoptat următoarele mă- 
suri de siguranță medicală: u suspendarea temporară a cursurilor 
școlare și a activităților în grădinițe. u sistarea desfășurării 
tuturor evenimentelor publice - activități publice sau private în 
incinte sau aer liber - indiferent de numărul de participanți și în 
incinta parcurilor de joacă, până la data de 31.03.2020.

Este o dată fixă?
Din păcate nu, exitând posibilitatea de prelungire.
Vă rog, domnule primar, să continuați.
Totodată, se instituie ca măsură specială de siguranță 

a angajațiilor și vizitatorilor, limitarea accesului în sediul 
instituiției a unui număr de maxim 4 persoane care pot intra 
concomitent, câte o persoană pe compartimente diferite, 
acestea fiind îndrumate de un reprezentant al instituției, 
păstrând o distanță de minim  un metru față de persoanele din 
jur, astfel evitându-se contactul. u Se suspendă audiențele din 
cadrul Primăriei comunei Lenauheim în perioada 13.03.2020-
31.03.2020, cu posibilitate de prelungire a acestei date și se va 
limita, pe cât posibil, deplasarea cetățenilor la sediul instituției. 
u În perioada 13.03.2020-31.03.2020 se modifică programul de 
lucru cu publicul care va fi în intervalul orar 9.00 -13.00 zilnic. 
u Toți cetățenii sunt îndrumați să folosească pe cât posibil 
mijloace de plată electronice, respectiv cardul. u Oficierea 
căsătoriilor, se va realiza cu respectarea normelor privind atât 
protecția persoanelor angajate cât și a persoanelor prezente la 
eveniment.

Adică?

Adică se permite accesul în locația respectivă a unui 
număr maxim de 8 persoane, respectiv: mirii, 2 martori și 4 
însoțitori. u Se suspendă închirierea Căminelor Culturale de pe 
raza comunei Lenauheim în perioada 13.03.2020 - 31.03.2020, 
cu posibilitate de prelungire indiferent de evenimentul 
programat și a numărului de participanți. u Se recomandă 
tuturor persoanelor care prezintă simptome de infecție 
respiratorie, tuse, strănut, rinoree, ca la intrarea în instituție 
să poarte mască de protecție, urmând a fi direcționate către 
cabinetele medicale. u Toate lăcașurile de cult vor respecta 
măsurile impuse de autorități pentru evitarea contaminării,  
luând toate măsurile necesare pentru protecția enoriașilor. 
u Transmiterea solicitărilor, petițiilor sau cererilor se va 
realiza prin intermendiul poștei electronice. Iar acolo unde se 
impune depunerea unor documente în original, acestea vor fi 
transmise în regim de scrisoare recomandată, cu confirmare 
de primire. Pentru corespondența electronică se va utiliza 
următoarea adresă de e-mail: lenauheim@upcmail.ro, urmând 
ca alte informații să poată fi solicitate la numărul de telefon: 
0256 360428, ori fax:0256 381 775. u Comunicările urgente 
către Primăria comunei Lenauheim vor fi făcute la adresele 
de e-mail, telefon sau fax - e-mail: lenauheim@upcmail.ro - 
telefon: 0040256360428 - fax:0256/381775 – 0800 800 358 – 
linia verde unde se pot obține informații despre „corona virus”. 
u Se va restricționa accesul public la activitățile și ședintele 
publice ale autoritaților locale. u Se instituie obligația ca toate 
instituțiile publice și private să asigure la toalete materiale 
destinate igienei personale cum ar fi: săpun , prosoape de hartie, 
uscător de mâini, precum și dezinfectant la intrarea în instituție. 
u Se instituie obligația pentru unitățiile de alimentație publică, 
aici intră și magazinele, de a asigura dezinfecția frecventă a 
suprafețelor expuse: clanțe de uși, balustrade etc., precum și 
evitarea aglomerării de persoane, în special în zonele caselor 
de marcat. u Se suspendă activitățile „Centrului de Zi” pentru 
copii cu dizabilități din localitatea Lenauheim în perioada 
13.03.2020 - 31.03.2020, cu posibilitate de prelungire. u Se va 
face informarea populației referitor la circulația sau deplasarea 
pe raza comunei Lenauheim doar în caz de necessitate și 
evitarea locurilor aglomerate. Cu mențiunea că măsurile 
instituite vor putea fi prelungite, în funcție de evoluția situației, 
mulțumesc tuturor cetățenilor comunei pentru înțelegere.
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VINGA Arad

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

1. Accesul și staționarea publicului la
ghișee este permis pentru maxim 2 per- 
soane; 2. Se acordă doar audiențe telefo-
nice iar solicitanții se pot programa acce-
sând e-mailul instituției: primariavinga@
yahoo.com; 3. Angajații vor păstra dis-
tanța de cel puțin 1 metru față de per-
soanele bolnave care tușesc sau strănută. 

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Din albumul cu poze al comunei

Dispoziția primarului comunei Vinga nr. 193/12.03.2020 privind aprobarea planului de 
măsuri de prevenire și limitarea răspândirii coronavirusului COVID-19

Inima mamei e cât pământul, 
Ea este nisipul și marea și vântul, 
Ea este și cerul cu soare și nori,
În ea este viață, speranță și dor.
Măicuța e una și inima-i mare,
Adună în ea bucurii, supărare, 
Te-ndeamnă să fii tot mai bun, tot mai mare,
De-ai uita, te iartă, pretenții nu are.
În sufletul ei renunță la viață, 
Să-ți dea copile doar ție speranță, 
Să fii tot mai bun și să primești de toate,
Alături îți stă, altfel nu se poate. 
Si-au rupe din suflet bucată să-ți dea,
Să nu pătimești în viață ca ea.
Să-ți fie ușor, să nu dai de greu,
Să urci tot mai sus în viață mereu.

Domnul Ioan Negrei, rostind cuvântul de salut 
adresat tuturor colegilor săi din cele trei județe, 

la întâlnirea de început de an a membrilor 
„Asociației Primarilor din Banatul Istoric”. 

Domnule primar, ce reprezintă 
pentru omul Ioan Negrei luna martie?

În primul rând o lună a sărbătorii, a unei sărbători 
închinată, pe toată lungimea acestei luni, femeii, mamei. Apoi, 
martie este luna înveșmântării pământului în verde, semn că 
iarna a trecut în uitare.

Aveți  un  mesaj  pentru  doamnele  și  domnișoarele 
comunei dumneavoastră?

Doresc să adresez în această lună, pe care eu o consider 
ca fiind în întregime dedicată femeii, tuturor domnișoarelor și 
doamnelor din comună, sănătate și fericire alături de cei dragi. 
Apoi, mai am și un cuvânt de mulțumire pentru toți cetățenii 
comunei. Consemnezi?

Desigur.
Doresc să mulțumesc tuturor cetățenilor care au înțeles 

că plata taxelor și impozitelor locale reprezintă o obligativitate 
stabilită prin legea țării. Cunosc că este greu pentru multă lume 

„Doresc tuturor domnișoarelor și doamnelor din comună sănătate 
și fericire alături de cei dragi!”

Scobind mai adânc în patimile  lunii martie dau de o  lungă și  tulburătoare conspirație a 
miresmelor. Iubesc sacralitatea zăpezilor,  iubesc chiar și urmele de  iepure pe neaua de 

la  colțul  casei,  dar acum, după ce am ars atâtea povești  lângă cămin, aș  vrea  să-mi primenesc 
gândurile sub un petic de cer albastru. Și dorind să schimb inocența zăpezii pe poezia primăverii, 
am pornit spre locurile de basm ale comunei Vinga.

să reușească să își plătească în timp optim obligațiile fiscale 
locale, dar dacă nu fac acest lucru, ei trebuie să înțeleagă, și eu 
sunt convins că dânșii înțeleg, că asupra sumelor datorate se 
adaugă dobânzi și penalități de întârziere, iar aceste dobânzi și 
penalități nu sunt stabilite de noi, ci sunt stabilite prin cadrul 
legislativ național. Noi doar suntem obligați să punem în 
practică prevederile legislative ale țării.

Domnule primar, ați fost prezent la adunarea membrilor 
„Asociației Primarilor din Banatul Istoric” al cărei membru 
fondator sunteți. Cu ce impresii v-ați întors acasă.

Domnișoară Mihaela, m-am întors cu impresii extrem 
de plăcute. Este un fapt excepțional că primarii din Banatul 
istoric au reușit să se strângă în acest frumos buchet regional și, 
dincolo de opțiunile politice ale membrilor săi, să dialogheze 
în mod civilizat și prietenos. Personal, cum am mai spus, pre- 
văd un viitor frumos acestei asociații. Cred că prin această aso-
ciație, primarii își vor face mai eficient auzite doleanțele lor.

De la mamă pentru mame               Inima mamei  

În această lună, aleasă ca fiind închinată mamelor, doamna Cristina Sebin, 
din cadrul Primăriei comunei Vinga, a trimis redacției noastre o frumoasă 

poezie, pe care o dedică tuturor mamelor din comuna sa dragă. Chiar dacă poezia 
este închinată locuitorilor comunei sale, noi o publicăm, convinși fiind că facem o 
bucurie tuturor cititorilor noștri.

Acestea sunt obligate a respecta eticheta 
tusei și a strănutului, respectiv folosirea 
batistelor de unică utilizare, tuse/strănut 
la nivelul părții interne a articulației 
cotului și aruncarea batistelor de unică 
folosință la coșul de gunoi după utilizare; 
4. În vederea reducerii răspândirii coro-
navirusului COVID-19 se recomandă spă- 

larea frecventă cu apă caldă și săpun, a 
mâinilor după strănut, tuse, suflarea na-
sului și înainte de a mânca; 5. Se recomandă 
aerisirea birourilor, dezinfectrea zilnică a 
ușilor, pardoselilor, a balustradelor etc., 
cu soluții pe bază de clor sau alcool; 6. Se 
dispune achiționarea echipamentului de 
protecție adecvat (măști și mănuși).

Primar, Ioan NEGREI

Ce nopți nedormite, ce multă durere, 
Emoții trăite; puțină plăcere, 
Atâta speranță în tine și-a pus,
Și tu ce-ai făcut? În lume te-ai dus.
Mai vino acasă copile fi lume,
Mai vino la mama cu rele și bune, 
Adu-i alinare și-un pic de iubire,
Că-ți pasă de ea, să știe copile. 
De are nevoie de una, de alta,
Nu-ți cere ea ție, așa este soarta, 
Adună și strânge ca ție să-ți dea,
Așa este mama, așa este ea.
Nu-ți cere nimic, nu-ți este povară, 
Nu-ți spune deloc, ce poate s-o doară, 
Se bucură doar când glasul ți-aude, 
Când tu ești prin lume, pe nu mai știu unde.
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„Evreii nu roagă decât atunci când vând mărunțișuri!”

Domnule Vasile Todi, iubiți mult acest loc în care vă 
petreceți o bună parte din vreme.

Numai iarna. Pentru că iarna aici este ca-n Jukovski: 
„Vântu-i mai șuierător./ Troienește clipa./ Alb, omătul. 
Corbu-n zbor/ Șuieră cu-aripa.”

Și vara?
Vara sunt al câmpiei și al fluturilor care se joacă de-a 

v-ați ascunselea printre florile livezii găsindu-și, osteniți fiind, 
culcuș pe umărul meu.

Sunteți conservator sau mă înșel?
Nu, nu vă înșelați, privit dintr-o anumită parte a mesei, da, 

sunt un conservator și pentru că beau numai vin, iar vinul este 
un produs prin excelență „conservator”, dovadă că principiile 
de fabricație nu s-au modificat de milenii.

Și astăzi ce vin bem?
Astăzi vom bea un vin primit de la Niculițel, 

locul de pătimire al Sfinților Zotic, Atal, Camasie 
și Filip, martirizați în aceeași perioadă de apostazia 
romană de la sfârșitul secolului al III-lea și începutul 
secolului al IV-lea d.H.

Domnule Vasile Todi, dacă tot ne întoarcem cu 
povestea vinului la începutul veacurilor, ce credeți, 
aurul dacic a salvat Roma de la colaps la începutul 
secolului al II-lea?

Oare numai al dacilor? Domnule Jichița, istoria 
o scriu învingătorii pentru lumea toată și învinșii 
doar pentru ei. Învinși fiind mereu, istoria noastră 
este plină de neadevăruri. Cincizeci de ani ea a fost scrisă 
sub atenta supraveghere a partidului unic, iar azi nu mai 
interesează pe nimeni. Sigur că romanii au luat, asemeni tuturor 
cotropitorilor, și aur din Dacia ocupată, dar a spune că aurul 
dacilor a salvat Roma mi se pare o afirmație funambulească. 
Să nu uităm că o parte din aurul de care vorbim a fost folosit de 
romani și pentru a construi. Cel mai vechi drum de piatră aflat 
pe teritoriul României le aparține. Și azi dăm aur, domnule, 
unui alt imperiu, dar Bechtel nu a lăsat în urmă nici o cărăruie.

Am traversat 400 de ani de suzeranitate otomană, dar noi 
vorbim despre victoriile noastre în războaiele cu osmanlâii. 
Mi se pare o exagerare. Plăteam tribut otomanilor, chiar dacă 
mai câştigam câte o bătălie. Putem face câteva corecţii de 
sinceritate în abordarea corectă a istoriei?

Vedeți, și în acest caz se continuă povestea aurului dacic 
care a salvat Roma. 

Jugul de lemn turcesc a fost înlocuit cu jugul de fier 
austriac. Mit sau adevăr? Vă rog să argumentaţi. 

Domnule, aici atingem un subiect căruia trebuie să-i 
acordăm o atenție de posadă. Islamul a venit în Europa ca parte 
beligerantă și s-a menținut în ea atât prin războaie proprii, 
cât și prin războaiele pe care le-au purtat între ele statele 
creștine. Jug aduce cu el orice imperiu care te cotropește. Noi,  
ne-am născut sub fasciile romane și ne-am civilizat sub aripile 
vulturului austriac. Sau, dacă doriți să mă explic în termenii 
aleși de dumneavoastră, noi ne-am născut sub jugul roman și 
ne-am civilizat sub cel austriac. Dar acelor două juguri, ambele 
imperii, le-au dat o formă suportabilă de colac îmbrăcat în 
piele prin care treceau fără să doară prea tare, hamurile care 
ne ghidau spre educație. Sub celelalte imperii nu am fost decât 
robi și nu în jug, ci în zgardă. Așa cum suntem și azi, așa cum 
vom fi mereu câtă vreme statul, care nu trebuie să fie o noțiune 

Am urcat, am tot urcat prin bogate zăpezi, neîntâlnite la câmpie, spre casa de iarnă a scriitorului Vasile Todi din mun-
ții Zărandului. O garsonieră montană, cum îi place lui să o numească, așezată într-un peisaj paradisiac, în dreptul că- 

reia susură un pârâiaș printre ghețuri incolore. Ceștile cu cafea aduse de doamna sa, Elena Jurjescu, alintată arghezian de 
soț cu apelativul „puică”, sunt așezate cu grijă alături de ulcelele cu vin. În cămăruță e cald și vreme de vorbit avem berechet.

abstractă, nu va trimite pe banii lui la școlile înalte ale lumii 
valorile tinere, pe care ulterior să le cheme înapoi, oferindu-le 
poziții demne de studiile lor. Domnule Jichița, îmi îngădui să 
îți amintesc, sugestiv,  cum debutează Arapul Țarului?

Vă rog.
„Printre tinerii trimiși de Petru cel Mare în țări străine, 

spre a dobândi cunoștințele trebuitoare unui stat...” România 
nu mai are învățământ domnule...

La cererea Rusiei, am intrat în războiul antiotoman din 
1877-1878. Drept „mulţumire”, ţarul Rusiei, Alexandru al 
II-lea, ne-a luat Bugeacul (sudul Basarabiei), dându-ne la 
schimb ceea ce nu-i aparţinea – Dobrogea de Nord, pe care o 
cucerise de la otomani. Aşa se scrie istoria?

Bine că ne-au dat și atât. De obicei învingătorul ia totul.
Și noi nu am fost învingători?
Ba da, dar noi am fost de conjunctură, ei de 

eternitate. Dar noi, atunci, am avut noroc cu evreii 
care doreau de multă vreme să se așeze cu drepturi de- 
pline pe acest pământ. Astfel că mai marii lor, au po-
runcit Franței, Germaniei, Angliei, Austro-Ungariei, 
Rusiei, Imperiului Otoman, Italiei, adică Marilor 
Puteri, să ceară României, în schimbul recunoașterii 
granițelor rezultate după Războiul de Independență, 
drepturi civile egale pentru toți cetățenii, indiferent 
de rasă ori religie. Și de această dată, liberalii și 
conservatorii munteni s-au supus și au revizuit 
Constituția în 1879, îngăduind evreilor prin articolul 

7 să obțină naturalizarea printr-o simplă cerere inividuală. 
Asta este istoria adevărată, restul sunt filme nicolaiesciene.

Au poruncit Marilor Puteri?
Domnule Jichița, evreii nu roagă decât atunci când vând 

mărunțișuri.
Ion Antonescu, erou sau criminal?
Domnule, profilul lui Ion Antonescu este cel al unui 

militar. Privit din acest unghi, Hitler îl considera pe Ion 
Antonescu ca fiind un soldat strălucit, dar nu şi un bun 
politician, de talia lui Mussolini de exemplu, care avea un real 
simţ politic. Personal, pe Mareșal îl văd așa cum mi-l prezintă 
colonelul G. Magherescu, în volumul „Antonescu, Mareşalul 
României şi războaiele de reîntregire”: „Antonescu era un 
mare spirit de dreptate... un om cu suflet părintesc, sever prin 
interesul datoriei, dar omenos faţă de cel slab şi în suferinţă.” 
Mai mult decât atât eu nu pot să spun.

Avea de ales o altă cale decât alianţa cu Hitler în 
contextul internaţional de atunci?

În cazul politicienilor da, mereu există, dacă nu un 
drum, cel puțin o potecuță. Dar în viziunea Mareșalului nu. 
Antonescu știa că o potecuță nu duce niciodată în istorie.

Se putea opri la Nistru?
Un om cu educația lui militară, cu ambiția și conștiința 

propriei valori și a locului pe care singur și l-a ales în istorie, nu! 
       Putem vorbi de o lovitură de stat privind arestarea lui 
Ion şi Mihai Antonescu?

Fără îndoială.
Ce am „câştigat” prin acest gest de duplicitate faţă de 

aliatul cu care am pornit războiul, dar şi faţă de noul aliat, 
Rusia Sovietică? 

Dispreț. Atât din partea nemților cât și a rușilor.
Dialog consemnat de Constantin JICHIȚA


